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Аннотация
Данная статья посвящена воплощению фрагментов опер Модеста Петровича Мусоргского в народно-певческом кол-
лективе в рамках программы Гнесинского фестиваля «Диалог на родине композитора. Модест Мусоргский 2025». Ав-
тор анализирует материалы о творчестве и жизни композитора, рассматривает жанры первоисточников избранных 
оперных фрагментов в соотнесении с определениями ведущих фольклористов; специальное внимание уделяет народ-
но-певческим исполнительским приёмам и средствам выразительности, которые оказались необходимы для концерт-
ного исполнения.
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Summary
This article is devoted to the embodiment of fragments of operas by Modest Petrovich Mussorgsky in a folk singing group within 
the framework of the program of the Gnessin Festival “Dialogue in the Composer’s Homeland. Modest Mussorgsky 2025”. 
The author analyzes materials about the composer’s work and life, examines the genres of the original sources of selected opera 
fragments in relation to the definitions of leading folklorists, and pays special attention to folk singing performance techniques 
and means of expression that turned out to be necessary for concert performance.
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